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۴۷ بیمار جدید کووید-۱۹ در کشور شناسایی شدند
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از شناسایی ۴۷ بیمار جدید کووید-۱۹ 
در کشــور در یک شبانه روز خبر داد.به گزارش ایلنا، وزارت بهداشت اعلام کرد: 
تــا روز ۲۳ آذر ۶۵ میلیــون و ۱۴۶ هزار و ۳۳۰ نفر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۵۵۷ 
هزار و ۶۵ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۳۹۰ هزار و ۱۶۶ نفر، دوز ســوم و بالاتر 
واکســن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 
۱۵۵ میلیون و ۹۳ هزار و ۵۶۱ دوز رسید.از روز ۲۲ آذر تا روز ۲۳ آذر ۱۴۰۱ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۴۷ بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور 
شناسایی و ۲۵ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشور به 
۷ میلیون و ۵۶۰ هزار و ۲۹۴ نفر رسید.در طول ۲۴ ساعت، هیچ یک از بیماران 
کووید-۱۹ در کشــور جان خود را از دست ندادند و مجموع جان باختگان این 
بیماری، در عدد ۱۴۴ هزار و ۶۵۸ نفر ثابت ماند.خوشــبختانه تا روز ۲۳ آذر ۷ 
میلیون ۳۳۵ هزار و ۵۹۷ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص 
شــده اند.۵۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند.تــا روز ۲۳ آذر ۵۴ میلیون و ۶۵۶ هزار و 
۶۸۵ آزمایش تشــخیص کووید۱۹ در کشــور انجام شده است.در حال حاضر ۰ 
شهرستان در وضعیت قرمز، ۲ شهرستان در وضعیت نارنجی، ۹۵ شهرستان در 

وضعیت زرد و ۳۵۱ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند.

وجود ۱۰۰۰ کودک معلول و نیازمند درمان
 فاقد »سرپرست« در بهزیستی

مدیرکل کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور گفت که حدود ۱۰۰۰ کودک 
دارای معلولیت یا نیازمند درمان زیر ۱۶ ســال در مراکز بهزیستی به سرمی برند 
که بی سرپرست یا فاقد سرپرست مؤثرند.به گزارش ایسنا، سعید بابایی مدیرکل 
کودکان و نوجوانان ســازمان بهزیستی کشــور با بیان اینکه حدود هزار کودک 
دارای معلولیت یا نیازمند درمان زیر ۱۶ سال در مراکز بهزیستی به سرمی برند که 
بی سرپرســت یا فاقد سرپرست مؤثرند، گفت: خانواده های متقاضی این کودکان 
خارج از نوبت در اولویت قرار می گیرند. معمولا خانواده هایی به سمت پذیرش این 
کودکان می روند که آمادگی بیشتری نسبت به سایر خانواده ها دارند. بعضی از این 
کــودکان علاوه بر نیاز مالی برای درمان، نیاز به توجه ویژه والدین دارند.به گفته 
این مقام مسئول، در حال حاضر تعداد محدودی برای فرزندپذیری کودک دارای 
معلولیت یا نیازمند درمان اقدام می کنند. این در حالی اســت که سال گذشته 
حدود ۲۰۰ خانواده و امســال بالغ بر ۱۰۰ خانواده اقدام به پذیرش این کودکان 
که بعضاً دارای اختلال اتیســم، HIV، هپاتیــت و فلج مغزی بودند، کردند.وی 
ادامه داد: در برخی از این فرزندخواندگی ها دیده می شود که کودک پس از ورود 

به خانواده، مراحل درمان را سریع تر طی می کند و شرایط بهتری پیدا می کند.

امکان بهره مندی سربازان غایب
 از کسرخدمت ایثارگری

رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا از امکان بهره مندی ســربازان غایب حین 
خدمت از کســرخدمت ایثارگری والدین خبرداد.به گزارش ایســنا، سردار تقی 
مهری در این باره گفت:  در راســتای ارج نهادن بــه ایثارگران و افزایش رضایت 
کارکنــان وظیفه حین خدمت، برابر تصویب ســتادکل نیروهای مســلح، کلیه 
کارکنان وظیفه غایب حین خدمت می توانند از کســرخدمت ایثارگری والدین 
اعم از رزمندگی، جانبازی و آزادگی بهره مند شوند.وی با تاکید بر اینکه مشمولان 
غایب درصورت اشــتغال به خدمت می توانند از این کسرخدمت بهره مند شوند، 
گفت: تمامی کارکنان وظیفه غایب حین خدمت که دارای کسرخدمت ایثارگری 
والدین هســتند، می توانند از امتیاز مذکور بهره مند شوند.بر اساس اعلام سایت 
پلیس، مهری ادامه داد:  فرآیند صدور کســرخدمت مطابق مقررات قبلی بوده و 
تغییری نداشته و کارکنان وظیفه واجد شرایط پس از شروع به خدمت سربازی 
می توانند برای دریافت گواهی کسرخدمت به سازمان های نیروهای مسلح مراجعه 
کنند. این مقررات صرفا برای بهره مندی از کسرخدمت ایثارگری بوده و بخشش 
اضافه خدمت سنواتی پشت دفترچه ای کارکنان وظیفه  مطابق ضوابط و مقررات 

مربوطه قبلی و از اختیارات یگان خدمتی مربوطه است.

شرط رایگان شدن خدمات »بستری« 
برای مددجویان بهزیستی 

رئیس دبیرخانه بیمه و درمان ســازمان بهزیستی کشور از رایگان شدن خدمات 
بســتری برای مددجویان بهزیســتی که دارای بیمه سلامت هستند خبر داد و 
گفــت: به دنبــال اجرای این مصوبــه، مددجویان در زمان مراجعه به پزشــک 
)ویزیت پزشــک عمومی، متخصص و فوق تخصص( یا بســتری مبالغ بســیار 
ناچیزی پرداخت می کنند.افسانه مشتری در گفت وگو با ایسنا،  با اشاره به اینکه 
هیات وزیران در اردیبهشــت ماه سال جاری رایگان شدن خدمات بستری برای 
مددجویان بهزیســتی و کمیته امداد را مصوب کرد، اظهار کرد: رایگان شــدن 
خدمات بســتری برای مددجویان بهزیســتی و کمیته امــداد در صورتی قابل 
اجراســت که براساس نظام ارجاع باشــد یعنی افراد از طریق پزشک عمومی به 
پزشک متخصص مراجعه کنند و از این طریق خدمات بستری رایگان می شود.وی 
افزود: به دنبال همین مصوبه، سازمان بهزیستی پیگیر شد و اطلاعات مددجویان 
تحت پوشــش را اســتخراج کرد و اکنون بالغ بر ۲ میلیون و ۷۶۰ هزار خانوار 
)جمعیت تحت پوشش سازمان بهزیســتی که دارای بیمه سلامت هستند( به 
ســازمان بیمه سلامت معرفی شــده اند تا زمانی که افراد به مراکز تحت نظارت 
سازمان بیمه سلامت و وزارت بهداشت و درمان مراجعه می کنند، تحت پوشش 
سازمان بهزیستی بودن آنها مشخص باشد.رئیس دبیرخانه بیمه و درمان سازمان 
بهزیستی کشور گفت: به دنبال اجرای مصوبه هیات وزیران، مددجویان در زمان 
مراجعه به پزشک )ویزیت پزشک عمومی، متخصص و فوق تخصص( یا بستری 

مبالغ کمتری پرداخت می کنند.

رتبه اول افغانستان در تولید هروئین و مرفین جهان
ســتاد مبارزه با موادمخدر و دانشگاه آزاد اسلامی با هدف اجرای طرح یاریگران 
زندگی و برنامه های پیشــگیری از آســیب  اعتیاد به مدت سه سال تفاهم نامه 
همکاری جدید امضا کردند.به گزارش ایســنا،  دکتر اســکندر مؤمنی در مراسم 
امضای تفاهم نامه همکاری مشترک با دانشگاه آزاد که هم زمان با هفته پژوهش 
برگزار شد، گفت: امیدوارم این تفاهم نامه، فصل جدیدی در تمدید همکاری ها و 
استفاده از ظرفیت ها در جهت پیشگیری از آسیب های اجتماعی باشد.وی افزود: 
معتقدیم اگر موضوع اعتیاد و موادمخدر قرار است ساماندهی شود باید مبارزه و 
پیشــگیری از اعتیاد صورت بگیرد، شاید انتظار بسیاری از مردم و خانواده ها این 
باشد که در جامعه موادمخدر وجود نداشته باشد تا کسی مصرف نکند؛ این انتظار 
درست و به حق مردم است اما به تنهایی کافی نیست؛ زیرا زمانی می توانیم این 
موضوع را ســامان دهیم که هم تلاش شود موادمخدر در دسترس نباشد و هم 
تلاش شود که توانمندسازی و بازدارندگی درونی ایجاد شود تا اگر موادمخدر هم 
در دسترس بود، کسی آن را مصرف نکند.دبیرکل ستاد با بیان اینکه طی یکسال 
گذشته ۱۲ شهید در مسیر مبارزه با موادمخدر به شهادت رسیده اند، بیان کرد: 
تاکنون در حوزه مقابله با موادمخدر تلاش های زیادی شده است اما در حوزه های 
پیشگیری از اعتیاد و توانمندسازی، کمتر از ظرفیت ها استفاده کرده ایم؛ به همین 
دلیل طرح یاریگران زندگی در جلسه اصلی ستاد با حضور رئیس جمهور تصویب 
و در حال اجرا است.مؤمنی ادامه داد: ایران در کنار کشوری قرار دارد که رتبه اول 
تولید موادمخدر را در دنیا دارد و بیش از ۹۰ درصد تریاک جهان در افغانســتان 
تولید می شود، همچنین آن کشور، رتبه اول تولید هروئین و مرفین جهان را دارد. 
از طرفی در ۱۰ سال گذشته با حمایت آمریکایی ها و ناتو تبدیل به قطب تولید 
موادمخدر صنعتی شیشــه و آمفتامین ها شده است که این خطری بزرگ برای 
همه کشورها اســت، به همین دلیل برنامه ایران در مبارزه با موادمخدر متوازن 
است و چهار حوزه مقابله، پیشگیری، درمان و توانمندسازی را همسو با یکدیگر 

پیش می برد.

افزایش غلظت آلاینده ها ادامه دارد
بر اساس اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران، وضعیت جوی این استان کمی 
ابری تا نیمه ابری و پایداری نســبی جــوی و افزایش آلودگی هوا و بارش برف و 
مه در ارتفاعات پیش بینی می شــود.به گزارش ایســنا، بر اساس تحلیل آخرین 
نقشه های هواشناسی و پیش یابی مدل های عددی وضعیت جوی استان طی پنج 
روز آینده آســمانی کمی ابری تا نیمه ابری و در مناطق شهری استان به ویژه تا 
روز شنبه )۲۶ آذر( با توجه به پایداری نسبی جو و عدم وزش باد قابل ملاحظه 
شرایط ادامه انباشت و افزایش غلظت آلاینده ها و به دنبال آن کاهش کیفیت هوا 

پیش بینی می شود.

اخبار کوتاه
رئیس پلیس راهور کشور اعلام کرد

خودروهای ناایمن، پاشنه آشیل تصادفات

سرپرست سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور:

۱۹ درصد مدارس کشور فرسوده اند

مدیر آزمایشگاه ملی آنفلوآنزا اعلام کرد

طغیان هایی از یک ویروس تنفسی در اطفال

رئیس پلیس راهور فراجا با اشــاره به آغاز طرح زمســتانی 
پلیس راهــور از برنامه ریزی برای کاهــش تصادفات برغم 
پیش بینی افزایش ۳۰ درصدی ترددهای جاده ای خبر داد.
به گزارش ایســنا، ســردار کمال هادیانفر در رزمایش طرح 
ترافیک زمستانی پلیس که در دانشگاه علوم انتظامی امین 
برگزار شد، گفت: هر ســاله در طرح های ترافیکی مختلف 
اعم از طرح ترافیک نوروزی، تابســتانی، زمستانی، اربعین 
حســینی و ... تمام دســتگاه ها به طور تمام وقت و با ایثار 
انجــام وظیفه می کنند.وی ادامه داد: ما چند وظیفه اصلی 
را با همکاری هشت دستگاه دیگر  از جمله راهداری، هلال 
احمــر، اورژانــس و ... در این طرح ها انجــام می دهیم تا 
ان شــاءالله منجر به کاهش،سوانح و حوادث ترافیکی شود.

هادیانفر با بیان اینکه در طرح زمســتانی ســال گذشــته 
ترددهای جاده ای ۱۴ درصد افزایش داشــت، گفت: در این 
مدت و به نســبت افزایش ترددها، تصادفــات فوتی  تنها 
چهارصدم درصد افزایش داشــت.رئیس پلیس راهور فراجا 
با بیان اینکه ما اجازه ندادیم آمار جانباختگان در زمســتان 
سال گذشته نسبت به سال ۹۹ افزایش داشته باشد، گفت: 
امســال با توجه به افزایش خودروها و دارندگان گواهینامه 
، پیش بینی افزایش ۳۰ درصدی ترددها را داریم و علیرغم 
وضعیت زمستانی که از سوی هواشناسی پیش بینی شده، 
باید تلاش کنیم با اقدامات شــبانه روزی، شــاهد کاهش 
تصادفات و حوادث ترافیکی باشیم.به گفته هادیانفر، در طرح 
زمستانی امسال که از ۲۳ آذر شروع می شود، همکاران ما 
در تمام جاده ها در  بیش از ۶۰۰۰ پایگاه ثابت و ســیار به 
صورت شــبانه روزی تا ۲۰ اســفند حضور خواهند داشت. 
همچنیــن از ظرفیت پهپــادی و هوافراجا و ۸۱۶۷ خودرو 
سبک، ۷۰ بالگرد استفاده خواهیم کرد.رییس پلیس راهور 
کشور ابراز  امیدواری کرد: ایمنی خودروها به سمتی پیش 
رود که در ســال ۱۷ هزار کشته نداشته باشیم.هادیانفر با 
تاکید بــر اینکه در حال حاضر خودروهای ناایمن پاشــنه 
آشیل تصادفات شده اســت، به پنج عامل تصادفات اشاره 
کــرد و گفت: امیدواریم با ایمن ســازی خودروها و اصلاح 
قوانیــن و آموزش به رانندگان و اصــلاح نقاط حادثه خیز 

شاهد کاهش تصادفات و حوادث جاده ای باشیم.
مخالفت پلیس با ۲پیشنهاد وزارت صمت 

برای اسقاط خودرو
رئیــس پلیس راهور فراجا با انتقاد از برخی دســتگاه ها در 
موضــوع ترافیک، آلودگی هــوا و تصادفــات گفت: هنوز 
خودروســازها در موضوع ایمنی خــودرو و ارتفای کیفیت 
آن گام جــدی برنداشــته اند.به گزارش ایســنا، ســردار 
ســیدکمال هادیانفر در حاشــیه برگــزاری رزمایش طرح 
زمســتانی پلیس که در دانشگاه علوم انتظامی امین برگزار 
شد، با حضور در جمع خبرنگاران گفت: امروز رزمایش طرح 
زمستانی پلیس و دیگر دستگاه های خدماتی و امدادی در 
جاده های کشور برگزار شد. افرادی که در این مراسم حضور 
داشــتند، نمایندگان بیش از ۷۸ هزار نفری هستند که در 
اجرای این طرح مشارکت دارند.وی همچنین از همه مردم 
خواست که در طول زمستان از انجام سفرهای غیر ضروری 
پرهیز کرده و در صورت ضرورت با اطلاع از وضعیت جوی 
و ترافیکی جاده ها سفر خود را آغاز کنند.هادیانفر با تاکید 
بر الزامی بودن همراه داشــتن زنجیر چرخ به خصوص در 
محورهای برفگیر و کوهستانی الزامی گفت: شهروندان لازم 
است حتما از وسیله نقلیه ایمن برای سفر استفاده کنند و 
در طول ســفر نیز سوخت کافی، مواد غذایی کافی و لباس 
گرم نیز به همراه داشته باشند.رئیس پلیس راهور فراجا از 
ابلاغیه برای انسداد محورهای ناایمن در ایام زمستان خبر 
داد و گفــت: ما ابلاغ کردیم که روســای پلیس راه در هر 
محوری که احساس کنند تهدیدی در آن وجود دارد اعم از 

بارندگی شدید، احتمال ریزش و ... نسبت به مسدود کردن 
آن محــور اقدام کرده و تا زمان رفع کامل خطر اجازه تردد 

به این خودروها را نخواهند داد.
هادیانفر با بیان اینکــه ۸۲ درصد از تصادفات رانندگی به 
دلیل ســرعت و ســبقت غیر مجاز و عدم توجه به جلو رخ 
داده اســت، گفت: در این میان اســتفاده از کمربند ایمنی 
تاثیر بســیاری در کاهش تعداد جانباختگان داشته است. 
از این رو تاکید داریم که اســتفاده از کمربند ایمنی برای 
تمام سرنشینان خودروها و ناوگان حمل و نقل عمومی در 
جاده ها الزامی اســت.رییس پلیس راهور فراجا در پاسخ به 
پرسشی درباره تعداد نقاط حادثه خیز نیز گفت: در مجموع 
۲۰۰۰ نقطه در شهرها و حدود ۳۲۰۰ نقطه حادثه ساز در 
جاده ها داریم که مشکل تعدادی از این نقاط برطرف شده 
اســت. از این رو باید تلاش جدی صورت بگیرد و اعتبارات 
لازم نیز تامین شود تا نقاط حادثه خیز نیز کاهش پیدا کند.
هادیانفر با اشاره به مسئولیت ۳۲ دستگاه در کاهش حوادث 
ترافیکــی، گفت: ما از برخی از این دســتگاه ها گله داریم. 

تنها هشــت دســتگاه هســتند که واقعا مجاهدانه در این 
خصوص تلاش می کنند و لازم اســت دیگر دستگاه ها نیز 
پای کار بیایند.هادیانفر با بیان اینکه در هشت ماهه امسال 
۳۵ درصد افزایش تردد داشــتیم، گفــت: در این افزایش 
تردد متغیرهایی نظیر رشــد جمعیت، افزایش افراد دارای 
گواهینامه های جدید، تعداد وسایل نقلیه و ... موثر است.وی 
با بیان اینکه متاسفانه در این مدت تصادفات فوتی و جرحی 
۹ درصد افزایش داشته است، گفت: ما باید تمام تلاش خود 
را بکنیم تا با کمک دیگر دستگاه ها مجموع تصادفات و به 
خصوص تصادفات فوتی و جرحــی را کاهش دهیم. البته 
پیش بینی کاهــش ۵۰ درصدی قربانیان حوادث رانندگی 
در طول برنامه هفتم توســعه را کرده ایم و پیشنهاد آن نیز 
ارائه شــده اســت و معتقدیم که می توان با مشارکت تمام 
دستگاه ها چنین اقدامی را انجام داد.هادیانفر از بی توجهی 
خودروسازان به ایمنی نیز انتقاد کرد و گفت: متاسفانه هنوز 
خودروســازها در حوزه ایمنی خودرو و کیفیت گام خوبی 

برنداشته اند.

هادیانفر در پاســخ به پرسشــی درباره آلودگــی هوا نیز 
گفــت: معضل آلودگی هوا یک بحث اساســی اســت. ۸۰ 
درصد ناوگان مســافربری ما در شهرها در سن فرسودگی 
اســت و نوسازی آن رخ نداده اســت. امروز از ۱۲ میلیون 
دستگاه موتورسیکلت در کشور ما بیش از ۱۰.۵ میلیون آن 

کاربراتوری و آلاینده است. 
در بحث خودروهای ســواری نیــز وضعیت خوبی نداریم و 
نســبت تردد خودروی ســواری به سرنشین ۱.۵ نفر است 
یعنــی در هر خــودرو که در حال حرکت اســت تنها ۱.۵ 
نفر حضــور دارد که این به نوعی نشــان می دهد که اکثر 
خودروهای ما تک سرنشین است. در حالیکه در هیچ جای 
دنیا اینطور نیست.رئیس پلیس راهور فراجا به ماده ۸ قانون 
هوای پاک اشــاره کرد و گفت: در ایــن قانون تکالیفی بر 
عهده دولت قرار داده شده که من از خبرنگاراها می خواهم 
که بروند و بررســی کنند که دولت قبل و دولت فعلی هر 
کدام چند تکلیف را انجام داده است. نوسازی ناوگان حمل 
و نقل عمومی، تســهیلات ارزان قیمت، اسقاط خودروهای 
فرســوده و ... از جمله این موارد اســت که متاسفانه به آن 

توجه نشده است.
هادیانفر با بیان اینکه متاسفانه در کشور ما سن فرسودگی 
نداریم، گفت: زمانی یک نفر رفت و درباره ســن فرسودگی 
اعتراضی را مطرح کرد و بعد هم گفتند ســن فرســودگی 
نداریــم در نتیجه هیچ برنامه ای هم برای اســقاط نداریم. 
امروز خودرویی که ۵۰ سال تردد کرده و در شهر چرخیده 
با یک گواهی معاینه فنی می تواند ۵۰ ســال دیگر هم در 
شهر بچرخد و تردد کند. آیا این درست است.رئیس پلیس 
راهور فراجا به دو پیشنهاد وزارت صمت در موضوع اسقاط 
خودروها نیز اشــاره کرد و گفت: یکی از پیشنهادات وزارت 
صمت رعایت ۱.۵ درصد برای اســقاط خودرو است یعنی 
بــه ازای ۱.۵ درصد از قیمت یک خودروی وارداتی، امکان 
شماره گذاری آن فراهم شده و طرح اجرا شود که ما با آن 
مخالفت کردیم مثلا اگــر قیمت یک خودرو ۳۰۰ میلیون 
باشد با سه میلیون تومان می خواهد خودرویی را وارد کند. 
این شدنی نیست. یک پیشــنهاد هم در مورد گواهی های 
صوری بود که ما با آن هم مخالفت کردیم. اســقاط خودرو 
باید جدی گرفته شــود و تا زمانی که اســقاط خودرو در 
دســتورکار دولت و مجلس نباشد ما هر روز شاهد ترافیک 
سنگین و آلودگی هوا خواهیم بود.وی افزود: ظرفیت معابر 
تهران برای تردد ۱.۸ میلیون دســتگاه جوابگو اســت در 
حالیکه تعداد وســایل نقلیه اعم از خودرو و موتورسیکلت 

بیش از پنج میلیون است. 
اینها مواردی اســت که باید به آنها توجه شود. از آن طرف 
هم که اســقاط خودروی فرسوده نداریم و با واردات خودرو 
هم که پیش بینی می شــود ســالی دو میلیون خودرو به 
چرخه حمل و نقل اضافه شــود بااین شــرایط معلوم است 
که چرخه ترافیک همین طور می ماند و ما شــاهد افزایش 
ترافیک و آلودگی هوا نیز خواهیم بود.هادیانفر در پاسخ به 
پرسشی درباره صرف نظر از استاندارد یورو۶ برای برخی از 
خودروهــای وارداتی گفت: ما بــا این موضوع هم مخالفت 
کردیم. این درست نیست که ما به بهانه تحریم استانداردها 
را تغییر بدهیم. البته وزارت نفت هم درباره تولید ســوخت 
یــورو۶ تلاش می کند اما بــه هر حال به ایــن موارد باید 
توجه کرد و ما با تصمیمات غیرکارشناسی مخالفیم.رئیس 
پلیس راهور فراجا با تاکید بر اینکه باید به معضل ترافیک 
و آلودگــی هوا توجه کنیم، گفت: مــن از دولت و مجلس 
می خواهم که بروند و آمارها را از همین اورژانس بگیرند که 
ســالانه چند نفر بخاطر آلودگی هوا به آنان مراجعه کرده و 
حتی جان خود را از دست می دهند. اینها مواردی است که 

باید اصلاحات جدی برای آن انجام شود.

رئیس ســازمان غذا و دارو با اشــاره به مغفــول مانــدن فارماکواپیدمیولوژی 
)همه گیرشناسی دارویی( بر لزوم توجه ویژه به این حوزه تاکید کرد.به گزارش 
ایســنا، دکتر ســیدحیدر محمدی در همایش فارماکواپیدمیولوژی اظهار کرد: 
در زمانــی که بحث فارماکواپیدمیولوژی یا همان همه گیرشناســی دارویی در 
کنار تامین دارو در کشــور مطرح می شــود، به ابعاد آن توجهی نمی شود که 
این رویکرد نه تنها برای مردم بلکه برای داروسازان، پزشکان و سیاست گذاران 
ناشناخته است.وی افزود: اخیرا دچار کمبود دارو شده بودیم که بروز این چنین 
رخدادهایی ناشــی از مغفول ماندن بخش فارماکواپیدمیولوژی است؛ چراکه در 
مواقعی ممکن اســت الگوی مصرف دارو در کشور تغییر پیدا کند و باید مانع از 
کمبود دارو و همچنین کاهش کیفیت دارو شــویم.رییس سازمان غذا و دارو با 
اشــاره به افزایش مصرف دارو در کشور بیان کرد: موضوع افزایش مصرف دارو 
یک کلاف ســردرگمی اســت که باعث ایجاد ســوال در ذهن سیاست گذاران 
تامین دارو شــده به طوری که مصرف سرم های تزریقی از ۱۱ میلیون عدد در 
ماه به ۲۵ میلیون عدد در ماه رســیده اســت و حل این مسئله با کمک اساتید 
دانشگاه ها و پزشکان بیمارســتانی قابل انجام است.محمدی ادامه داد: سازمان 
غذا و دارو معتقد است باید الگوهای تجویز دارو از سوی همکاران پزشک تغییر 
پیدا کند.وی تصریح کرد: متاسفانه اخیرا حوزه مصرف منطقی و پایش مصرف 
کالای سلامت محور و حوزه های مرتبط با آن تضعیف شده و باید تقویت شود. 
همــواره معتقد بودم این حوزه در جایگاه واقعی خود نبوده و باید بســیاری از 

داده های علمی و مطالعاتی بخش های فارماکواپیدمیولوژی، ای دی آر، تداخلات 
و تشــابهات در این حوزه انجام می شــد.معاون وزیر بهداشت با اشاره به حوزه 
مصرف منطقی و پایش مصرف کالای ســلامت محور که حوزه ای کاملا علمی 
و فنی است، گفت: سیاســت سازمان غذا و دارو توسعه و تقویت این حوزه بود 
ولی متاســفانه علی رغم این تصمیمات مغفول ماند و از چرخه سیاســتگذاری 
ســازمان فاصله گرفته اســت و طی اتفاقات اخیر و در زمان مشکلات کمبود و 
تامین دارو جای خالی آن مشــخص بود.وی تصریح کرد: زمان ابلاغ تعرفه های 
پزشــکی، ســهم دارو در آن کوچکترین حد ممکن در نظر گرفته می شود ولی 
زمــان منطقی کردن مصرف دارو، اهمیــت بالایی پیدا می کند و برای حل این 
مشــکل به همکارانمان درحوزه های بالینی و بیمارســتانی مشورت گرفته و به 
کمــک آنها میزان مصرف دارویی مثــل آلبومین ۲۰ تا ۳۰ درصد کاهش یافت 
ولی رها کردن این روند منجر شد تا مجددا شاهد بحران کمبود آلبومین باشیم.
معاون وزیر بهداشــت با تاکید بر نگاه بلند مدت به اصلاح الگوی مصرف توسط 
مسئولان، افزود: مصرف آنتی بیوتیک با کمک داروسازان بالینی و بیمارستانی و 
بخشی از طریق اقتصادی، منطقی تر شد و با اصلاح الگو در یکی از بیمارستان ها 
ماهیانــه یک میلیارد تومان هزینه های غیرمنطقــی مرتبط با دارو و تجهیزات 
کاهش یافت.بنابر اعلام وزارت بهداشــت، وی اظهار کرد: با بررســی مصرف و 
اصلاح برخی اشکالات در الگوهای نادرست میتوان با استفاده از تجربیات اساتید 
مربوط به این حوزه و به کارگیری و انتقال این تجربیات بتوانیم فرهنگ ســازی 

درســتی در جامعه و بین مردم ایجاد کنیم.رئیس ســازمان غذا و دارو با اشاره 
بــه تغییر الگوی مصرف دارو گفت: برای تغییرات در این حوزه ابتدا باید جامعه 
متخصصین و پزشــکان و داروسازان به تمامی مسائل و مشکلات مربوط به این 
مســئله و روش های حل آن آگاه شــوند و در مرحله بعد آگاه سازی مردم قرار 
دارد و مــردم باید در جریان اقدامات انجام شــده در این حوزه قرار بگیرند.وی 
افزود: برخی شرکت های داروسازی در حوزه تحقیق و توسعه وحوزه های مرتبط 
مطالعاتــی انجام می دهند که در بازار دارویی و اثرگذاری دارویی بســیار حائز 
اهمیت است که تلاش آنها دیده نمی شود.محمدی در پایان تاکید کرد: سازمان 
غذا و دارو آمادگی کاملی دارد تا به جامعه دانشــگاهی از حوزه سیاســتگذاری 
تا اجرا برای دســتیابی به مسیر و جایگاه درست حوزه مصرف منطقی و پایش 

مصرف کالای سلامت محور کمک کند.

سرپرست سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور 
با بیان اینکه ۱۹ درصد مدارس ســطح کشــور فرســوده 
بوده و نیازمند مقاوم ســازی و بهســازی هستند گفت: اگر 
در منطقــه ای، یک فضای آموزشــی وضعیت بحرانی دارد 
بایســتی طبق ضوابطی که وجــود دارد برنامه ریزی هایی 
برای رفع مشــکلات انجام شود.حمیدرضا خان محمدی در 
گفت وگو با ایسنا،  در پاســخ به پرسشی مبنی بر وضعیت 
مدارس ناایمن در تهران با توجه به هشــدارهای چندباره 
ســازمان مدیریت بحران و آتش نشــانی در این باره اظهار 
کرد: موضوع ایمنی دانش آموزان در کلاس های درس برای 
ما بســیار مهم اســت و در اولویت کاری مان قرار دارد. وی 

افزود: به طور کلی ۱۹ درصد مدارس سطح کشور فرسوده 
بوده و نیازمند مقاوم ســازی و بهســازی هستند.سرپرست 
ســازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس کشور با بیان 
اینکه اگر در منطقه ای، یک فضای آموزشی وضعیت بحرانی 
دارد بایستی طبق ضوابطی که وجود دارد برنامه ریزی هایی 
برای رفع مشکلات انجام شــود گفت: در این صورت لازم 
است دانش آموزان جابه جا شــده و در محیط های دیگری 

استقرار یابند تا نســبت به مقاوم سازی و بهسازی مدرسه 
اقــدام کنیم.خان محمــدی اضافه کرد: اما دربــاره میزان 
و نوع مدارس ناایمن بر اســاس ضوابط و اســتانداردهای 
موجود باید جلسات کارشناســی دقیقی برگزار و وضعیت 
احصاء شــود تا بتوان درباره آن اعــلام نظر نهایی کرد.وی 
همچنین درباره وضعیت تخصیص اعتبارات ساخت مدارس 
گفت: پیگیری های بســیاری در حال انجام است تا بتوانیم 

تخصیص هایی را بگیریم؛ تخصیص ما از محل تبصره ۱۴ ، 
صفر بوده اســت. همکاری خوبی با سازمان برنامه و بودجه 
داریــم و وعده دادند که به مــا کمک کنند، کمااینکه قبل 
از فصل ســرما نیز عددی را برای تامین وسایل گرمایشی 
مدارس تزریق کردند.سرپرست ســازمان نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس کشــور درباره اعتبــارات تخصیصی برای 
تامین وســایل گرمایشــی مدارس اظهار کرد: از محل بند 
ب مــاده ۶۵ قانون الحاق که مربوط به عوارض گاز اســت 
۷۲۵ میلیارد تومــان در اختیار ما قــرار گرفت تا بتوانیم 
استانداردسازی سیستم های گرمایشی و سرمایشی مدارس 

را با اولویت مناطق کم برخوردار به سرانجام برسانیم.

مدیر آزمایشــگاه ملی آنفلوآنزا و اســتاد ویروس شناسی 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران با بیان اینکه در حال حاضر 
در زمینــه بیماری های آنفلوآنزا و کرونا، شــرایط آرامی را 
داریــم، گفــت: در حال حاضر طغیان هــا و موج های یک 
ویروس تنفســی دیگر به نام RSV که مربوط به کودکان 
و نوزادان اســت، در کشــور گزارش می شود.دکتر طلعت 
مختاری آزاد در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت آنفلوآنزا 
در کشــور، گفت: آنفلوآنزا یک بیماری فصلی است که در 
فصول سرد رخ می دهد. در ایران معمولا آنفلوآنزا اواخر آذر 
دیده می شــد، اما به دلیل شیوع کووید- ۱۹ و رعایت های 
ناشی از آن، تغییراتی در گردش ویروس های تنفسی ایجاد 
و باعث شــد که برای مدتی بسیاری از ویروس ها به دلیل 

کووید ۱۹ کمتر دیده شوند. 
یکی از این ویروس هــا آنفلوآنزا بود.  وی افزود: اکنون که 
کووید کاهش یافته، این عفونت های تنفسی مانند آنفلوآنزا، 

زودتر از زمان مورد انتظار، خودش را نشــان داد. به عنوان 
مثال در ایران یک ماه قبل اوج اپیدمی آنفلوآنزا را شــاهد 
بودیم، اما اکنون موارد آن کاهش یافته اســت و مواردش 
بسیار کم اســت. در حالی که در شرایط معمولی، از الان 
به بعد باید موج آنفلوآنزا را می دیدیم.مختاری آزاد با بیان 
اینکه امسال سه سوش آنفلوآنزا یعنیH۳N۲ ،H۱N۱ و 
B در ایران مشاهده شد، گفت: آنچه در ایران و بیشتر دنیا 
غالــب بود، ویروس H۳N۲ بــود. بنابراین در حال حاضر 
موج اپیدمی آنفلوآنزا تمام شده و موارد کاهش یافته است.
وی درباره احتمال شیوع مجدد آنفلوآنزا در زمستان، گفت: 
نمی تــوان به طور دقیق این موضــوع را اعلام کرد. کافی 

است که ویروس تغییراتی کند و ممکن است مجددا شیوع 
یابد. بنابراین نمی توان کاملا این موضوع را پیش بینی کرد.    
مختاری آزاد درباره وضعیت کرونا در کشــور نیز گفت: در 
کرونا تعداد مواردمان بســیار کم اســت و در مطالعات ما 
تنها پنج درصد از نمونه ها مربوط به کروناســت. البته در 
برخی کشورها مانند هند، برخی ایالات آمریکا و... مواردی 

از سویه های خاص امُیکرون دیده شده است. 
حال باید تعدادی نمونه جمع شــود تا متوجه شــویم که 
این ســویه ها در کشــور وارد شــده یا نه و سویه غالب ما 
در کرونا چیســت. در عین حال باید توجه کرد که برخی 
از ســویه ها ممکن است اصلا جهانی نشــوند و شاید هم 

انتقال شــان بیشــتر شــود که در این صورت به سرعت 
مشخص می شود.وی با بیان اینکه بنابراین در حال حاضر 
در زمینــه بیماری های آنفلوآنزا و کرونا، شــرایط آرامی را 
 RSV داریم، گفت: البته یک ویروس تنفسی دیگر به نام
که مربوط به کودکان و نوزادان اســت و جزو عفونت های 
تنفســی ویروسی بوده که کووید باعث شده بود که مدتی 
دیده نشود، اما در حال حاضر طغیان ها و موج هایی از این 
بیماری در کشــور گزارش می شــود. علائم آن مانند همه 

بیماری های تنفسی است.
 برای کودکان و نوزادان هم خطرناک اســت.مختاری آزاد 
گفت: این بیماری در کودکان و نوزادان دیده می شــود و 
پنومونی و ذات الریه می دهد و علائم آن شامل تب، سرفه و 
... است. بنابراین در حال حاضر یکی از بیماری های تنفسی 
که طغیان هایی را نشــان می دهــد، RSV در نوزادان و 

اطفال است.

فرمانده فراجا خبر داد

برنامه ریزی سه ماهه پلیس برای کاهش تصادفات جاده ای
فرمانده فراجا با اشــاره به خسارات مادی و معنوی ناشــی از از دست دادن جان، بر ضرورت کاهش تصادفات و تلفات 
جاده ای تاکید کرد.به گزارش ایســنا، سردار حسین اشــتری در مراسم آغاز طرح ترافیک زمستانی پلیس گفت: طرح 
زمســتانی که با همت پلیس راهور و ســایر دستگاه ها از امروز شروع می شود و تا ۲۰ اسفند ادامه دارد و امیدواریم که 
اجرای این طرح باعث کاهش جانباختگان و مصدومان شــود.وی ادامه داد: امروز بهترین خدمتی که ما می توانیم به 
عنوان پلیس به مردم و به ویژه مسافران داشته باشیم این است که تصادفات و تلفات جاده ای به حداقل ممکن برسد و 
تاکید و خواست مقام معظم رهبری هم همین است.فرمانده فراجا افزود: در طرح زمستانی سال گذشته با توجه به اینکه 
۱۴ درصد افزایش ســفرها را داشــتیم، اما شاهد  کاهش تصادفات بودیم و باید این کاهش را حفظ کنیم، البته عوامل 
متعددی تاثیرگذار در این حوادث هســتند از جمله مدیریت وسایل نقلیه، زیرساخت ها و علائم راهنمایی و رانندگی. 
باید با حمایت دولت ســیزدهم که اراده برای حل این مشــکل دارند، تصادفات را کاهش دهیم.وی ادامه داد: باید این 
کار تاثیرگذار را بهتر از ســال گذشــته انجام دهیم و این شدنی است، ما یک برنامه ریزی سه ماهه داریم و با نیروهای 
هشــت دســتگاه باید تصادفات را به حداقل ممکن کاهش دهیم.اشتری با بیان اینکه امسال زمستان سردی را داریم، 
گفت: باید از نقاطی که احتمال تصادفات دارد، بیشتر مراقبت کنیم و از هوشمندسازی و تجهیزات روز استفاده کنیم، 
طی ســال های گذشته پلیس به هوشمندســازی توجه کرده و امیدواریم در سال های آینده نیز با استفاده از تجهیزات 
روز و هوشمندسازی و همکاری مردم و رسانه ها بتوانیم تصادفات و سوانح رانندگی را کاهش دهیم.رئیس پلیس کشور 
خاطرنشان کرد: هر شهروندی که جان خود را در تصادفات از دست می دهد خسارت های مادی و معنوی زیادی دارد 
که جبران ناپذیر اســت. حالا من به خســارات مادی آن نمی پردازم اما خسارات معنوی بالایی هم دارد و تاثیر آن در 
اجتماع و اقوام و ... جبران ناپذیر اســت. از این رو باید تمام همت و ظرفیت های کشــور را در این راه به کار بگیریم و 

انشالله بتوانیم با همت مردم به هدف بزرگ نزدیک شویم.

کلاف سردرگم افزایش مصرف دارو در کشور 

 تغییر الگوی تجویز پزشکان ضروری است


